
	
	
	
Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	
Beretning	2019	–	juni	2020	
	
Formand	Lise	Retbøll	
	
	
Indledning	
	
Lokalrådet	i	Sædding-Fovrfeld	har	til	formål	at	være	bindeled	mellem	borgerne	i	området	og	Esbjerg	
Kommune.	
	
Rådet	har	til	opgave	at	virke	til	udvikling	af	det	lokale	samarbejde	og	sammenhold	samt	varetage	områdets	
interesse	i	samspil	med	overordnede	myndigheder.	
	
Det	håber	jeg,	ingen	er	i	tvivl	om	efter	at	have	læst	denne	beretning		
	
Lokalrådet	har	siden	sidste	generalforsamling	afholdt	ca.	et	møde	hver	måned,	bortset	fra	marts,	april	og	
maj	i	2020,	hvor	Corona	Virus	ikke	har	gjort	det	muligt	for	os	at	samles.	
	
Det	er	også	Corona	Virus,	der	er	skyld	i,	at	vi	ikke	har	kunnet	afholde	en	ordinær	generalforsamling,	som	i	
henhold	til	vedtægterne	skal	afholdes	hver	år	inden	udgangen	af	april	måned.		
Vi	overvejede	en	digital	generalforsamling,	men	da	vi	ikke	har	en	fast	medlemsskare,	måtte	vi	opgive	dette.	
	
I	stedet	har	vi	valgt	at	udskyde	generalforsamlingen	til	2021,	dog	udarbejdes	en	beretning,	det	er	den,	der	
læses	nu,	og	der	udfærdiges	et	regnskab	for	2019.	Beretning	og	regnskab	er	sendt	til	Esbjerg	Kommune.	
Ønsker	nogen	at	se	regnskabet,	kan	man	henvende	sig	til	mig,	så	vi	kan	aftale	et	møde,	hvor	regnskabet	
forevises.	
	
Møder	med	Esbjerg	Kommune	
Lokalrådet	har	deltaget	i	et	utal	af	møder	med	Esbjerg	Kommune.	Lokalrådet	har	ikke	altid	været	tilfredse	
med	den	måde	møder	bl.a.	dialogmødet	foregik	på.	Derfor	har	vi	skrevet	til	Esbjerg	Kommune,	at	vi	er	
tilfredse	med	at	blive	indkaldt	til	møder	med	udvalgene	og	orienteret	om,	hvad	der	foregår,	hvad	
kommunen	har	af	planer	m.v.,	men	vi	føler,	vi	har	spildt	tiden,	hvilket	vi	også	har	gjort	opmærksom	på.	
		
Esbjerg	Kommune	har	på	møderne	orienteret	om,	hvad	der	foregik/skulle	forgå	i	fremtiden	i	kommunen,	
det	er	selvfølgelig	interessant,	men	det	kan	sendes	ud	til	orientering	til	lokalrådene,	vi	behøver	ikke	sidde	
og	overvære	en	præsentation	af	materialet.	
		
Hvis	vi	fik	materialet	sendt	ud,	kunne	vi	læse	det,	og	hvis	der	var	emner	i	materialet,	som	vi	som	lokalråd	
var	interesseret	i,	kunne	vi	stille	spørgsmål	til	dem	skriftligt.		
		
På	møderne	har	vi	manglet	tid	til	en	dialog	om	det,	der	vedrører	området	Sædding	Fovrfeld.	Vi	har	først	
overværet	kommunens	præsentation,	der	tager	ca.	5/6	af	tiden,	derefter	siddet	og	hørt	på	de	andre	
lokalråds	spørgsmål	og	problemer.	Efter	lang	tid	er	vi	kommet	til	orde	og	har	kunnet	diskutere	det,	som	var	
interessant	for	os.		
Dette	bevirker,	at	vi	ikke	får	en	reel	dialog	med	kommunen,	men	at	det	kun	er	blevet	en	let	skøjten	hen	
over	de	enkelte	lokalråds	indsendte	punkter.		



	
Vi	har	foreslået,	at	udvalgene	sender	det,	de	har	på	hjertet	ud	til	lokalrådene,	specielt	det	som	vedrører	
Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	er	vi	interesseret	i,	men	da	det	måske	er	lettere	for	kommunen	at	sende	hele	
oplægget,	så	kan	kommunen	gøre	det.	Vi	vil	så	diskutere	dette,	hvis	vi	har	en	mening	eller	et	forslag	til	
emnet	
Vi	har	også	gjort	Esbjerg	Kommune	opmærksom	på,	at	de	punkter,	som	vi	sender	ind	til	kommunen,	bør	
diskuteres	på	et	møde	med	udvalget/ene,	hvor	kun	Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	deltager	med	kommunens	
politikere	og	embedsmænd.		
Vi	har	glædeligvis	medio	juni	20	modtaget	en	tilkendegivelse	fra	Esbjerg	kommune,	der	skriver,	at	Teknik-	
og	Byggeudvalget	vil	prøve	at	starte	en	proces	for	at	forny	udvalgsmøderne	med	lokalrådene,	så	alle	får	
noget	mere	ud	af	møderne	Teknik-	og	Byggeudvalget	vil	gerne	finde	en	model,	hvor	formatet	i	højere	grad	
er	baseret	på	en	åben	dialog.	Denne	udvikling	er	Lokalrådet	meget	tilfredse	med.		
	
Referater	af	møder	med	Esbjerg	Kommune	
Sidste	år	klagede	vi	til	Esbjerg	Kommune	over	mangelfulde	referater	fra	møderne	med	Esbjerg	Kommune.	
Igen	i	år	modtager	vi	et	mangelfuldt	referat.	Vi	finder	det	forkert,	at	de	spørgsmål,	som	vi	rejste	på	mødet	
ikke	er	gengivet	i	referatet.	Dette	gavner	hverken	de	spørgsmål/emner	lokalrådene	gerne	vil	tage	op	med	
Esbjerg	Kommune,	eller	den	viden	som	politikerne	gerne	skulle	have	for	at	tage	stilling	til	de	
emner/spørgsmål,	som	rejses	af	Lokalrådene.			
Sammen	med	Lokalråd	Esbjerg	Øst	har	vi	derfor	anmodet	om	at	få	referatet	til	kommentering	inden	endelig	
udsendelse.	
	
Inddragelse	af	lokalrådene	
Teknik	&	Byggeudvalget	har	givet	Lokalrådet	tilsagn	om,	at	Lokalrådet	er	med	på	høringslisten	ved	
lokalplaner	m.v.,	men	ikke	er	høringsberettigede	ved	byggeprojekter.	Der	skal	naboer	eller	andre,	der	er	
høringsberettige	selv	inddrage	lokalrådene,	hvis	de	mener,	der	er	behov	for	det.		
Lokalrådet	har	overfor	Kommunen	udtrykt,	at	vi	har	stor	interesse	i	lokalplanændringer	m.m.		
Vi	undlader	ikke	at	nævne	i	beretningen,	at	vi	har	arbejdet	meget	for	at	få	ændret	lokalplanen	ved	
Strandvænget,	hvor	der	pludselig	skulle	opføres	højhuse	i	et	område	med	tæt	lav	bebyggelse.	Heldigvis	fik	
denne	sag	et	heldigt	udfald,	idet	det	endte	med,	at	der	ikke	bliver	bygget	højhuse	på	dette	område.	
	
Vision	2025	
Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	har	diskuteret	Vision	2025.	Vi	finder	Esbjerg	Kommunes	intensioner	om	at	
forene	kræfterne	mellem	politikere,	kommunen,	erhvervslivet,	institutioner	og	andre	samarbejdspartnere,	
så	kommunen	bliver	bedre	at	leve	og	arbejde	i,	er	helt	rigtig.	Det	vil	vi	selvfølgelig	gerne	bakke	op	om.	
Vi	finder	imidlertid,	at	Esbjerg	Kommune	ikke	er	god	nok	til	at	lytte	til	borgerne.	Ligesom	vi	finder,	at	der	
skal	være	ordentlighed	i	sagsfremstillingen.	
Der	har	i	den	forgangne	periode	flere	gange	været	tale	om	en	sagsbehandling/-fremstilling,	der	ikke	har	
været	korrekt.	Dette	vil	medføre,	at	punkterne	ikke	kan	behandles	ordentligt	på	udvalgsmøderne,	da	
politikerne	på	møderne,	ikke	er	fagligt	godt	nok	orienteret	til	at	kunne	behandle	vores	punkter.	
Sagsgangen	bør	fremover	være,	at	spørgsmål	m.v.	behandles	på	møderne	med	de	respektive	udvalg	til	gavn	
for	lokalrådene	og	dermed	borgerne	og	ikke	mindst	for	politikerne.		
	
Bibliotekssagen	Sædding	Bibliotek	
Lokalrådet	blev	noget	forbavsede,	da	vi	modtog	et	oplæg	til	en	”Ny	biblioteksstruktur”.	I	oplægget	var	der	
lagt	op	til,	at	bydelsbibliotekerne	i	Sædding,	Tjæreborg	og	Kvaglund	skulle	nedlægges,	ligesom	Bogbussen	
allerede	var	blevet	besluttet	nedlagt,	og	i	stedet	erstattes	af	15	biblioteksspots.	Det	kommunen	ønskede	
med	biblioteksreformen,	var	en	optimering	af	bibliotekerne	i	hele	kommunen.	
Vi	skrev	straks	et	høringssvar	til	Esbjerg	Kommune,	hvor	vi	gjorde	rede	for	vores	synspunkter,	hele	
høringssvaret	findes	på	Lokalrådets	hjemmeside.	



	
Lokalrådet	kan	ikke	se,	at	forvaltningens	oplæg	fremmer	bibliotekslovens	formålsparagraf,	hvori	der	står	at	
bibliotekerne	skal	fremme	oplysning,	uddannelse	og	kulturel	aktivitet.	
Vi	iværksatte	straks	en	indsamling	af	protester.	Vi	modtog	1.275	protester.	Det	viste	sig,	at	de	fleste	brugte	
biblioteket	til	at	låne	bøger	og	magasiner,	men	at	mange	også	bruger	bibliotekets	legestue.	Protestsedlerne	
blev	afleveret	til	Kultur-	og	Fritidsudvalget	forud	for	udvalgets	møde	d.	3.	marts	2020.		
Vi	afholdt	også	et	borgermøde	i	Mødestedet	på	Sædding	Biblioteks.	Her	deltog	116	personer	fra	hele	
kommunen.	Det	var	meget	skuffende,	at	kun	få	politikere	ønskede	at	deltage	i	borgermødet	kun	Sarah	
Nørris	og	Connie	Geisler	deltog.	
På	mødet	kom	det	frem,	at	biblioteket	er	mere	end	bøger,	det	er	et	bindeled	til	kontakter,	hjælp	og	et	
mødested	mellem	mennesker	i	alle	aldre,	samt	at	faglitteratur	understøtter	læring,	skønlitteratur	
understøtter	dannelse	af	kulturel	identitet,	samt	plads	til	mennesker	i	kulturinstitutioner	gør,	at	man	
oplever	sig	som	en	del	af	lokalområdet.	
Lokalrådet	anbefalede	derfor	bl.a.,	at	Sædding	Bibliotek	ikke	blev	nedgraderet	til	et	
minibibliotek/biblioteksspot,	men	at	der	på	Sædding	Bibliotek	fremover	ydes	samme	service	overfor	
brugerne	i	betjeningsområdet,	som	det	der	tilbydes	brugerne	i	Ribe,	hvilket	betyder,	at	Sædding	Bibliotek	
opgraderes,	så	der	fremover	bliver	en	betjent	åbningstid	på	32	timer	om	ugen,	samt	at	der	er	en	
selvbetjent	åbningstid	på	73	timer	ugentligt.	Alternativt,	at	Sædding	Bibliotek	fortsætter	uændret,	men	
moderniseres,	ligesom	Hovedbiblioteket	er	blevet	det,	hvilket	ifølge	udtalelser	fra	ansatte	på	
Hovedbiblioteket	alt	andet	lige,	vil	medføre	flere	udlån	og	besøgende.	
Sædding	Bibliotek	fortsætter	stort	set	uændret,	og	vi	afventer	at	der	som	meddelt	fra	forvaltningen,	
arbejdes	videre	med	en	optimering,	og	dermed	for	Sædding	bibliotek	en	bedre	betjening	og	åbningstid	
hvorfor	vi	følger	sagen	nøje.	
	
Den	Historiske	Rute	
Den	Historiske	Rute	har	vi	nu	arbejdet	med	igennem	mange	år,	men	endelig	kunne	stien	indvies	af	
borgmester	Jesper	Frost	onsdag	d.	7.	august	kl.	13.	Arkivchef	Jørgen	Dieckmann	Rasmussen	fortalte	om	
nogle	af	de	interessante	historier,	der	gemmer	sig	langs	Sædding	Strand,	og	som	nu	er	hentet	frem.	
De	handicapvenlige	borde,	som	Lokalrådet	også	fik	tilskud	til,	blev	ikke	færdige	til	indvielsen,	men	der	blev	
opstillet	nogle,	der	ikke	helt	var,	som	de	skulle	være,	men	handicapvenlige	borde	bliver	af	Esbjerg	
Kommune	opstillet	i	juni	2020.		
Lokalrådet	vil	gerne	igen	takke	SE	Vækstpulje,	Esbjerg	Kommune,	Claus	Sørensens	Fond,	Nordea-Fonden,	
Sydbanks	Fond,	Esbjerg	Fonden	og	Lida	&	Oscar	Nielsens	Fond	for	økonomisk	støtte	til	gennemførelsen	af	
denne	interessante	rute,	som	er	til	stor	gavn	og	glæde	for	både	turister	og	lokalbefolkningen.	
Vi	har	rettet	henvendelse	til	Esbjerg	Havn	for	at	få	oplysningerne	om	Den	Historiske	Rute	integreret	med	
den	Havne	App,	der	er	udviklet,	så	der	fremover	henvises	til	Den	Historiske	Rute	på	Esbjerg	Havn.	
	
Området	ved	”Mennesket	ved	Havet”	
Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	har	igennem	lang	tid	på	møderne	med	Esbjerg	Kommune	drøftet,	hvorledes	
parkeringsforholdene	både	for	cykler	og	biler	kunne	forbedres	ved	skulpturen.		Kommunen	har	været	
særdeles	lydhør	overfor	vores	argumenter,	og	i	løbet	af	juni	måned	2020	skulle	der	bliver	der	blive	plads	til	
flere	biler,	ligesom	der	bliver	forbedrede	cykelparkeringsmuligheder.	Vi	har	også	ønsket	oftere	tømning	af	
skraldeposerne,	hvilket	Kommunen	også	har	efterkommet.	
Vi	retter	en	stor	tak	til	Esbjerg	Kommune	for,	at	den	har	lyttet	til	os.	
	
Beach	Volley	Banen	
Banen	har	ikke	været	så	god,	som	Lokalrådet	ønsker	den.	Meget	sand	fra	Esbjerg	Strand	har	gjort,	at	banen	
er	sandet	til,	og	tidevandet	har	fjernet	meget	sand.	Ejerskabet	af	banen	overgik	til	volleyballklubben.	
Esbjerg	Kommune	har	lovet	at	ordne	forholdene.	Det	er	nu	sket,	så	banen	er	flyttet	mellem	50-150	m.	
tættere	på	Mennesket	ved	Havet,	så	det	undgås,	at	der	bliver	store	løbende	driftsudgifter	til	fjernelse	af	



	
sand	og	tilkørsel	af	sand,	for	at	banen	kan	benyttes.	Banen	nu	kan	benyttes	efter	hensigten.	
Er	banen	flyttet	???	Er	det	ikke	noget	vi	skal	foreslå	overfor	kommunen	??	
	
Parkering	langs	Ho	bugt		
Lokalrådet	har	bemærket	og	diskuteret,	at	der	på	p-pladserne	langs	Ho	Bugt	fra	Ådalen	til	Mennesket	ved	
Havet	sker	parkering	med	bl.a.	Mobile	Homes	og	last-	og	varevogne,	(hvoraf	flere	er	udenlandske).	Dette	
skal	ændres,	hvilket	vi	vil	anmode	Esbjerg	Kommune	om	at	sørge	for.		
Vi	vil	snarest	tage	dette	op	med	Esbjerg	Kommune	for	at	få	dem	til,	at	sikre	en	højere	kontrolfrekvens,	så	
parkeringsbestemmelserne	på	parkeringspladserne	overholdes,	så	vi	undgår,	at	disse	bruges	som	
overnatningssted.	Lokalrådet	er	derfor	i	gang	med	at	sikre	sig	den	nødvendige	fotodokumentation,	der	
viser	de	ulovlige	parkeringer.	
	
Helhelhedsplanen	
Fovrfeld	Ådal	
Krebsestien	
Skulpturpark	
Helhedsplanen	for	forskønnelsen	af	området	fra	Mennesket	ved	Havet	til	Psykiatrisk	hospital	i	Gjesing?		
Projektet	er	gået	i	stå,	da	der	ikke	er	fundet	økonomi	i	budgettet	til	en	gennemførelse	bl.a.	på	grund	af	,at	
Kommunen	afventer	en	plan	for	området	ved	Fiskeri–	og	Søfartsmuseet.	Lokalrådet	tager	helhedsplanen	op	
med	Kommunen	jævnligt,	så	den	ikke	glemmes.		
Fovrfeld	Ådal	er	ikke	med	på	budgettet	i	2020,	men	Teknik	&	Byggeudvalget	afventer	de	kommende	
budget-forhandlinger	for	2021.		
Kommunen	forventer	dog,	at	der	sker	en	opstart	af	skitseprojekteringen	af	de	første	faser	af	
Helhedsplanen,	herunder	genslyngning	af	vandløb	og	forbedring	af	stier.		
En	del	af	de	opsatte	kunstværker	rundt	om	i	kommunen	er	blevet	flyttet	bl.a.	på	grund	af,	at	de	ikke	
passede	ind	i	den	nye	gågade	samt	i	ændringerne	i	bybilledet	andre	steder	i	kommunen.	På	nuværende	
tidspunkt	er	nogle	af	skulpturerne	opsat	spredt	rundt	i	kommunen.	Lokalrådet	foreslår,	at	de	samles	
kunstværkerne	samles	og	opsættes	på	Mågehøjen,	og	der	her	indrettes	en	rigtig	skulpturpark.		
På	sigt	kunne	der	måske	flyttes	kasserede	skulpturer	fra	andre	byer	og	lande	til	denne	unikke	skulpturpark.	

Fovrfeld	bæk,	begrænsning	af	oversvømmelserne,	Buntmagertoften	
Oversvømmelser	på	Buntmagertoften	17	-	41	har	stået	på	i	mange	år,	derfor	har	ABF	Buntmagertoften	17	–	
41	har	haft	problemer	med	det	opstemmede	kloakvand,	der	medførte	opstigning	i	badeværelserne	både	
fra	gulvriste	og	toiletter	især,	når	der	kom	voldsomme	skybrud,	dette	bevirkede	også,	at	spildevandet	flød	
ud	over	stuer	og	gange.	
Hele	problemstillingen	har	været	en	kastebold	i	gennem	de	seneste	3	år	mellem	Esbjerg	Kommune,	Din	
Forsyning	og	nu	er	det	dog	endeligt	lykkes	at	få	gjort	noget	ved	problemerne.		
ABF	Buntmagertoften	17	–	41	har	sammen	med	sagkyndige	fra	Din	Forsyning	fundet	en	løsning	hvor	ABF	
afholder	udgifterne	til	etablering	af	nogle	interne	kloakledninger,	og	Din	Forsyning	etablerer	tilslutningerne	
og	højtvandssmækkere,	og	hvis	dette	ikke	er	tilstrækkeligt,	afholder	Din	forsyning	udgifterne	til	etablering	
af	en	egentlig	pumpebrønd.	Med	denne	løsning	skulle	problemerne	med	det	opstigende	vand	gerne	være	
løst.	
ABF	og	Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	havde	forinden	foreslået,	at	kloak	separere	før	tiden	og	afholde	
udgifterne	til	stikledninger	før	tid,	som	er	ca.	10	til	15	år,	men	dette	kunne	ikke	lade	sig	gøre,	ligesom	det	
nok	heller	ikke	ville	løse	problemet	med	det	opstigende	vand	helt.		
De	sidste	forhandlinger	med	Din	Forsyning	(Henrik	Blicher)	samt	to	medarbejdere	fra	Esbjerg	Kommune,	
ABF	og	Sædding	Fovrfeld	Lokalråd	(Jarl	Thiesen),	fik	således	en	lykkelig	om	end	dyr	løsning,	men	samtidig	
betyder	det	også,	at	ABF	ikke	kommer	til	at	afholde	udgifter,	når	der	engang	bliver	kloaksepareret	i	
området.	



	
	
Fovrfeld	bæk	og	Ho	bugt	med	forurening	af	badevandet	med	e.	Coli	og	enterokker	og	dermed	stranden	i	
Sædding	
Forureningsspørgsmålet	er	en	af	vores	faste	mærkesager.	Vi	synes,	det	er	beskæmmende,	at	tilflyttere,	
turister	og	byens	borgere	ikke	kan	bade	ud	fra	stranden	fra	Mennesket	ved	Havet	og	til	Hjerting	Strand.	
Jesper	Frost	lovede	under	den	sidste	valgkamp,	at	badeforbuddet	ved	Mennesket	ved	Havet	ville	blive	
ophævet	i	2019,	vi	skriver	nu	juni	2020,	og	der	er	stadig	badeforbud.	
Vores	synspunkter	omkring	denne	problemstilling	er	ofte	ikke	gengivet	i	referaterne	fra	møder	med	Esbjerg	
Kommune.		
Lokalrådet	har	den	klare	opfattelse,	at	vi	ikke	vil	have,	at	det	røde	flag	hejses,	bare	der	har	været	regnvejr	
en	dag.	Flaget	skal	kun	hejses	på	baggrund	af	konkrete	målinger,	der	viser,	om	der	er	en	overskridelse	af	
forureningsgrænserne,	så	dage	med	det	røde	flag	højst	kommer	ned	på	et	absolut	minimum,	indtil	der	
findes	en	løsning	på	hele	denne	forureningsproblematik.		
Vi	har	også	set/gennemgået	de	målinger	af	forurening	af	spildevand,	der	findes	på	Esbjerg	Kommunes	
hjemmeside,	og	vi	har	bemærket	os,	at	der	er	adskillige,	der	viser	at	tallene	for	forureningen	ved	
Mennesket	ved	Havet	ikke	er	for	høje,	så	der	godt	kunne	åbnes	mere	op	for	badeadgangen.	
	
Vi	kæmper	derfor	fortsat	for	at	få	spildevandet	helt	renset	for	E-Coli	og	enterokker	og	ønsker	i	den	
forbindelse		

• en	dronegennemgang	af	Fovrfeld	Bæk	og	Møllebækken	så	udledning	fra	”ulovlig	til	ledning”	kan	
findes,	og	dermed	blive	stoppet	som	forureningskilder.	

• en	konstruktiv	dialog	med	Esbjerg	Kommune,	om	at	få	fjernet	overløbene	fra	rensningsanlæg	Vest.	
	
Vi	har	med	tilfredshed	bemærket	os,	at	Din	forsyning	er	i	gang	med	at	etablere	en	yderligere	kloakledning	
til	rensningsanlægget,	så	der	bliver	dobbelt	kapacitet	til	bortledningen	af	vandet.	
	
Så	en	opfordring	til	politikerne	fra	Lokalrådet	er,	at	få	gjort	noget	ved	forureningen	af	Ho	Bugt,	det	vil	ikke	
alene	borgerne	i	Esbjerg,	men	også	Fanøs	østersturisme	sætte	stor	pris	på,	og	dette	vil	også	medføre	at		
området	omkring	Esbjerg	Strand	vil	kunne	få	en	badeafdeling	som	indeholdt	i	planen	for	dette	område.		
Det	kan	ikke	være	rigtigt,	at	vi	i	dagens	Danmark	stadig	udleder	”renset	vand”	fra	rensningsanlæggene	til	
Nationalpark	Vadehavet	der	indeholder	store	mængder	af	både	Colibakterier	og	Enterokker,	
Vi	kan	ikke	være	det	bekendt.	
	
Det	er	derfor	Lokalrådets	opfattelse,	nu	må	det	politiske	system	i	Esbjerg	Kommune	tage	sig	alvorligt	
sammen	og	sørge	for	den	nødvendige	rensning	af	kommunens	spildevand,	således	strandene	i	Sædding	kan	
åbnes	som	helhed	for	publikum/turister,	således	der	kan	bades	fra	stranden	uden	sygdomsrisiko.	
	
Og	endelig	skal	vi	opfordre	vores	politikere	til	at	lade	være	med	at	komme	med	de	floromvundne	påstande,	
at	forureningen	skyldes	mågerne	i	området	ved	Møllebækken.		
Den	samme	mængde	måger	findes	også	på	Strandområderne	i	Hjerting,	hvor	der	ikke	er	et	tilsvarende	
omfang	af	badeforbud.	
Hvis	argumentet	derimod	er,	at	der	udledes	forurenet	vand	fra	Møllebækken,	så	få	dog	fundet	de	kilder,	
der	bevirker	den	omhandlende	forurening,	og	det	stoppet	uanset	økonomi.		
	
Trafik	
Lysregulering	
De	trafikale	forhold	i	vores	område	drøftes	hvert	år	med	Teknisk	Udvalg.		
Vi	har	nu	siden	2018	forespurgt,	om	der	ikke	kunne	etableres	et	trafiklys,	hvor	Smedevej	og/eller	
Håndværkervej	munder	ud	i	Ringvejen,	da	der	er	meget	store	trafikale	problemer	forbundet	hermed	ikke	



	
mindst	i	myldretiden.		
Kommunen	mener	desværre	ikke	problemet	er	så	stort,	men	Vej	&	Park	har	dog	senest	oplyst,	at	de	er	
opmærksomme	på	udfordringerne	med	at	komme	ud	fra	tilkørslerne	til	Sædding	Ringvej.		
Aktuelt	har	Kommunen	dog	ingen	planer	om	at	etablering	af	lysregulering.		
Vi	håber,	at	kommunen	vil	se	mere	positivt	på	det,	end	det	tidligere	har	været	tilfældet.	Signalreguleringen	
tages	evt.	med	som	en	del	af	prioriteringen	i	forbindelse	med	det	kommende	budget.	Vi	kan	kun	tilføje,	at	
problemet	det	sidste	års	tid	ikke	er	blevet	mindre.	Vi	ved	også,	at	der	sker	flere	uheld	i	krydset,	end	
myndighederne	har	kendskab	til,	men	disse	bliver	ikke	anmeldt	til	politiet.	
Kære	politikere	se	nu	at	få	den	lysregulering	anlagt.	
	
Pullerter	
Vi	har	også	foreslået,	at	pullerterne	i	forbindelse	vejbump	bliver	afmærket	bedre,	den	gule	markering	er	
ikke	tydelig	nok	i	mørke.	Kommunen	har	lovet	at	se	på	problemet,	og	vi	håber	stadig,	der	sker	noget	i	
sagen.	
	
Tarphagevej	
Vi	mener	også,	at	trafikafviklingen	på	Tarphagevej	efter	Parkvej	og	ind	mod	byen	ikke	er	tilfredsstillende.	
	
Nye	fortove/	nedlæggelse	af	fortove	
På	møder	med	Drift	og	Anlæg	har	der	været	et	ønske	om	samarbejde	med	Lokalrådene	om	evt.	
nedlæggelse	af	fortove,	der	ikke	benyttes	i	særligt	stort	omfang.	Vi	har	meddelt,	at	ét	sådant	arbejde	vil	vi	
gerne	deltage	i.		
Kommunen	har	på	det	seneste	møde	oplyst,	at	der	ikke	er	aktuelle	strækninger		i	vores	område,	hvor	der	
skal	nedlægges	fortove.	
	
Skraldespande	
Lokalrådet	har	foreslået,	at	det	er	kommunen,	der	forestår	tømningen	af	skraldespandene	alle	steder,	og	at	
det	ikke	er	foreninger/frivillige,	der	påtager	sig	ansvaret.		
Lokalrådet	har	på	møder	ønsket	at	få	oplyst,	hvor	de	frivillige	skulle	tømme	de	skraldespande,	som	de	evt.	
skulle	stå	for.	
Vi	har	endnu	ikke	fået	et	svar,	der	kan	bruges	til	noget.	
Vej	&	Park	har	sagt,	at	de	gerne	går	i	dialog	med	Lokalrådet	om,	hvorvidt	skraldespandene	har	den	rigtige	
placering,	og	om	nogle	kunne	stå	bedre	andre	steder.	Vi	tager	sagen	op	senere.	
	
Hjemmesiden	
Lokalrådet	har	lang	om	længe	fået	en	ny	hjemmeside.	Den	har	ikke	helt	det	udseende,	som	vi	kunne	ønske,	
men	Lokalrådet	arbejder	på	højtryk	på,	at	få	den	gjort	helt	færdig.	
	
Velkomstambassadører	
Lise	Retbøll	har	påtaget	sig	hvervet	som	velkomstambassadør.	Lokalrådet	har	dog	ikke	modtaget	nogen	
henvendelser	fra	Kommunen	om	personer,	der	påtænkte	at	flytte	til	vort	område,	og	som	havde	brug	for	
hjælp/viden.	
	
Afslutning	
Det	har	været	et	spændende	år	for	Lokalrådet,	og	jeg	har	endda	ikke	nævnt	alle	de	ting,	vi	har	beskæftiget	
os	med	eller	deltaget	i.	
	
Vores	helt	store	projekt	Den	Historiske	Rute	har	fundet	en	rigtig	god	afslutning,	der	bliver	helt	fuldendt,	når	



	
forskønnelsen	af	området	ved	Mennesket	ved	Havet	bliver	afsluttet	i	år.	
		
Lokalrådet	er	stadig	meget	bekymret	over	den	udvikling,	der	er	sket	med	Sædding	Bibliotek	og	vil	forsøge	at	
sikre	aktiviteter	og	ordentlig	biblioteksservice	fremover.	Vi	vil	holde	kommunen	op	på,	at	der,	som	lovet,	
skal	ske	en	udvikling	i	stedet	for	afvikling	på	forholdene	på	biblioteksområdet,	og	her	gælder	det	for	os	kun	
Sædding	Bibliotek.		
Vi	har	kontakt	til	kommunen	om	nytilflyttede,	vi	er	opmærksomme	på	regnvand	i	tunnellerne		i	forbindelse	
med	stisystemerne	i	vort	område,	vi	er	kommet	med	forslag	til	helhedsplanen	for	Fovrfeld	Ådal	etc.	
	
Vi	vil,	selvom	vi	ikke	altid	er	enige	med	kommunen,	alligevel	godt	takke	den	for	et	godt	samarbejde	til	gavn	
for	vores	område.	Også	en	meget	stor	og	speciel	tak	til	vores	sponsorer,	uden	jer	kom	vi	ikke	ret	langt	med	
projekterne.	
	
Til	slut	en	stor	tak	til	mine	rådskollegaer	for	et	fantastisk	samarbejde	til	gavn	for	vores	område.	Jeg	ved,	at	I	
har	arbejdet	hårdt,	men	jeg	håber,	at	også	I	har	ment,	det	er	spændende	at	arbejde	for	Sædding	Fovrfeld	
vores	område.	
	
Lise	Retbøll	
Formand	  
  
	


